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Negyven esztendő 
társadalmi fejlődése 
Kedden folytatódott „Az 

elmúlt 40 esztendő társadal-
mi fejlődése" c ímme l rende-
zett t udományos ülésszak a 
Magyar Tudományos Aka-
démia székházában . Az 
M T A . az M S Z M P K B Párt-
történeti Intézete, Társada-
l o m t u d o m á n y i Intézete. a 
Po l i t ika i Főiskola, az Eötvös 
I-oránd Tudományegyetem 
és a Ma rx Ká ro ly Közgaz-
daság tudomány i Egyetem 
rendezte tanácskozássorozat 
másod ik n ap j á n az e lmú l t 
négv évtized gazdaságpoli-
t ika i és i rány í tás i koncep-
c ió inak vá l tozásairó l Bog-
nár József akadémikus , ipa-
runk 40 éves fej lődéséről 
Vajda György a kadém ikus 
tartott előadást. Mezőgazda-

* sági eredménye ink forrásai t 
mu t a t t a be re fe rá tumában 
Sípos Aladár akadémikus , 
m a i d t á rsada lompo l i t i kánk 

40 esztendejét tekintette át 
Kulcsár Kálmán akadémi-
kus, az M T A főt i tkárhelyet-
tese. 

A z egyes t émakörökhöz 
kapcsolódó korre ferá tumok 
egyebek közt a külgazdasá-
gi kapcsolatok és a magvar 
gazdasági fej lődés össze-
függésével, a növekedés haj-
tóerőivel és forrásaival , a 
magyar mezőgazdaság ipa-
rosodásával , gazdasági és 
t á rsada lmi fe j lődésünk köl-
csönhatása iva l foglalkoztak. 

A t udományos ülésszak 
z á r ó n ap j á n — szerdán — 
más t émák mel let t a tudo-
mányos kuta tás és a műsza-
ki fejlesztés, i l letve a mű-
vészeti k u l t ú r a e lmú l t négv 
évt izedének je l lemző voná-
sait, közműve lődésügyünk-
nek a fe lszabadulás u t án i 
fej lődését ra j zo l j ák meg a 
szakemberek. (MTI) 

Biomassza-
hasznosítás 

Plenár is ülést tartott ked-

den Szolnokon á Debreceni 

Akadém ia i Bizottság. Témá-

j a : az elsődleges biomassza 

felhasználásanak és növelé-

sének lehetősége Kelet-Ma-

gyarországon. Bognár Rezső 

akadémikusnak , a bizottság 

e lnökének megny i tó j a u tán 

Láng István, a Magya r Tu-

dományos Akadém i a meg-

bízott fő t i tkára tartott elő-

adást. Egyebek közöt t el-

mondo t t a : 1981 és 1984 kő-

zött az Akadém i a koordiná-

lásával országoá felmérést 

készítettek a biomassza, 

vagyis a biológia i eredetű 

anyagok hasznosí tásának le-

hetőségéiről, m a j d ennek 

a l ap j án az Á l l am i Tervbi-

zottság t öbb határozatot ho-

zott a témakörben . 

Lengyel pártküldöttek megyénkben 

Volán-
tájékoztató 

A Volán-vá l la la tok idei te-

vékenységéről , j övő évi ter-

veiről tartott saj tótá jékozta-

tót kedden, a Vo l án béri ok-

tatási telepén Paisch Nán-

dor, a Volán-vá l la la tok Köz-

pon t j á nak vezérigazgatója. 

M i n t mondo t t a : az idén 

mérsékel ten növekedett a 

népgazdaság szál l í tási igé-

nye. A Vo l án autóbuszok 

csaknem 1,8 m i l l i á r d utast 

szál l í tottak. 2.6 százalékkal 

többet, m i n t 1983-ban. Kü-

lönösen a helyi j á ra tok , il-

letve a szerződéses és bér-

autóbuszok, v a l am in t a kü-

lön j á ra tok iránt i igény növe-

kedett. Az áruszál l í tás i tel-

jes í tmény kissé e lmarad a 

tavaly i tó l . A kieső fe ladatok 

pó t l ására ú j a b b piacokat ke-

restek a Volán-vá l la la tok , 

ennek eredményeként sike-

rül t növe ln i a távolsági és a 

nemzetköz i á ru fuvarozások 

arányá t . 

A Volán-vá l la la tok idei 

nyeresége vá rha t óan eléri a 

3.2 m i l l i á rd for intot . 

A következő évben az 

egyik legfőbb feladat a sze-

mélyszá l l í tás i szolgáltatá-

sok, az utaskiszolgálás szín-

vona l ának , minőségének 

megtartása, lehetőség sze-

r in t i javí tása. 

Idegenforgalmi 
tervek 1985-re 

Az Országos Idegenforgal-
mi Tanács Juhár Zoltán 
belkereskedelmi miniszter-
nek. a tanács e lnökének ve-
zetésével kedden a Duna In-
tercont inenta l Szá l l óban 
ülést tartott. , 

A résztvevőket Meggyes 
István, az Országos Idegen-
forga lmi H iva ta l vezetőie 
tájékoztatta a jövő évi ide-
genforgalmi alap felhaszná-
lásának tervezetéről. El-
mondta , hogy a rendelkezés-
re á l ló összeg előrelátható-
an 430—145 m i l l i ó for int 
lesz — min tegv 10 száza-
lékka l több. m i n t ebben az 
évben. A tervek szerint az 
a lapbó l mintegy 120 m i l l i ó 
for intot a kiemelt idegen-
forga lmi területek — a Ba-
laton, a Velencei-tó. a Mát-
ra és a B ü k k hegység — 
in f ras trukturá l i s és k ommu-
nál is létes í tményeinek fej-
lesztésére. fe lú j í t ására , kor-
szerűsítésére ford í tanak. A z 
országos jelentőségű kultu-
rális, sport- és egvéb ren-
dezvények. v a l am in t az ezek-
hez kapcsolódó beruházások 
t ámogatására min tegv 160 
mi l l i ó , az idegenforga lmi 
p ropagandára 110 m i l l i ó fo-
r int jut . Az a lap fennmara-
dó részét az elképzelések 
szerint a nagy forga lmú ide-

genforga lmi területeken au-
tóparkolók és ny i lvános 
mosdók létesítésére, szúnyog-
irtásra. t ovábbá a budapest i 
s ik ló építésének támogatá-
sára. és a fővárosi maga-
sabb ka tegór i á jú szál lodák-
nak a teletext rendszerbe va-
l ó bekapcsolására ford í t j ák . 

A testület megtá-gyalta az. 
egyik leglátogatottabb ma-
gyar város. Sopron és kör-
nyéke idegenforgalmának 
fejlesztési lehetőségeit. Meg-
á l lap í to t ták . hogy a város 
vezetői és gazdá lkodó szer-
vei következetesen és előre-
lá tóan do lgoznak a növekvő 
idegenforgalom feltételeinek 
megteremtésén. A z O I T cél-
szerűnek tar t ja a soproni 
ha tárá tke lőhe lv bővítését, a 
fertőrákosi Bar langsz inház 
rekonstrukció já t , a Fertő-tó 
idegenforga lmi célú fejlesz-
tését. Sopron kereskedelmi 
és szolgál tató há l óza t ának 
bővítését, rangos ku l tu rá l i s 
p rogramok m i n d szélesebb 
körű szervezését. 

Az Országos Idegenforgal-
m i Tanács felkéri az illeté-
kes min isz tér iumokat , főha-
tóságokat . a célkitűzéseket 
v izsgá l j ák meg. s vegyék fi-
gyelembe a hetedik ötéves 
terv előkészítő munká la ta i-
nál . (MTI) 

Pintér József felvétele 

A L E M P K B kü ldöt te i a megyei pár tb izot tságon, ba l ró l : Andr ze j Wacz i lewsk i . Ma-

ria Kulesa, Bogdán J a cha z ; j obb o lda lon : dr. Konez J ános és Horvá t h Bé la 

Szakszervezeti tanácskozás 

Napirenden: a bányászat feladatai 
A bányászat idei munká-

já t és j övő évi fe ladata i t te-
kintette át kedd i ülésén a 
Bányá i pa r i Dolgozók Szak-
szervezetének elnöksége. 
Cz ipper Gyu l a ipari minisz-
terhelyettes e lmondot ta , 
hogy az idén a tervezettnél 
j obban növekedett az ország 
energiafogyasztása: a növe-
kedés az e lő irányzott 1—1,5 
százalék helyett vá rha tóan 
megközel í t i a 3 száza léko t 
Ezen be lü l v i l l amos energiá-
bó l 5,5 százalékkal volt na-
gyobb a felhasználás, m i n t 
tavaly. A fogyasztást növelte, 
hogy az év elején a szoká-
sosnál j óva l h idegebb te lünk 
volt, de nemcsak a fűtéshez 
volt szükség több energiára, 
h a nem az ipar termeleséhez 
is. amely 1,5—2 helyett vár-
hatóan 2,5—3 százalékkal bő-
vül . A lakosság vi l lamos-
energia-fogyasztása is több 
m i n t 1 m i l l i á r d ki lovatt órá-
va l ha l ad j a meg a tervezet-
tet, s szénigénye is növeke-
dett. 

A testület megá l l ap í to t ta : 
a szénbányászok nagy erő-
feszítéseket tettek, hogy a 
súlyos l é t számh iány és több 
b ánva természeti , geológiai 
nehézségek mia t t keletkezett 
lemaradást póto l ják , es az év 
vegéig 25—25.1 m i l l i ó tonna 
szenet ad j anak az országnak. 
Ebbő l 1.2—1,3 m i l l i ó tonna a 
szabadnap i po tműszakokon 

végzett m u n k a eredménye, 
am i a teljes termelésnek kö-
rü lbe lü l 5 százaléka. A szak-
szervezet szükségesnek tart-
ja. hogy a műszak i fejlesztés 
meggyorsí tásával , és az évek 
óta tar tó létszámcsökkenés 
megá l l í t ásáva l a bányászok 
szabadnap i p ó tműszak j a i n ak 
száma is csökkenjen. 

A szénhidrogén-bányászok 
a hazai kőo la jbó l az év végé-
ig v á rha t óan az előirányzott-
nak megfelelően 2 m i l l i ó 
tonná t adnak az országnak. 
Fö ldgázbó l 6,96 m i l l i á r d köb-
métert hoznak felszínre, 
am i 160 m i l l i ó köbméterre l 
több ugyan a vá l la la t i ter-
veknél . de va lamive l elma-
rad a 7 mi l l i á rd tó l , amel lyel 
a népgazdaság számolt . A jö-
vő évi tervek a földgázter-
melés bővítését i rányozzák 
elő, s ezért fontos fe ladat a 
tervezett fejlesztések gyors 
megvalósí tása. J övőre á l l 
m u n k á b a az endrőd i föld-
gázmező, s fontos beruházás 
fe jeződik be Ül lésen és Sar-
kadkeresztúron is. 

A testület á t tek intet te a 
bányászok munkakö r ü lmé-
nyeinek a laku lásá t is. Meg-
ál lap í tot ta . hogy a biztonsá-
gos m u n k a feltételeit j av í t ó 
intézkedések a l ap j án ez év 
első 11 hónap j á ban , a m ú l t 
év azonos időszakához viszo-
ny í tva csökkent a balesetek 
száma, a könnyebb es súlyo-

sabb sérüléseké, v a l am i n t a 
ha lá los k imenete lűeké egy-
aránt . Szükségesnek tar t ja 
azonban , hogy az üzemek a 
tovább i műszak i fejlesztés-
sel p á rhuzamosan a jövő-
ben is megkü lönbözte te t t fi-
gyelmet ford í tsanak a balese-
tek megelőzésére, a m u n k a 
b iz tonságának növelésére. 

(MTI) 

A Lengyel Egyesült Mun-

káspár t Közpon t i Bizottsága 

sajtó-rádió és televíz ió osz-

tá lyának h a z ánkban tartóz-

kodó kü ldöt tsége a delegáció 

vezetője: Bogdán Jachaz, a 

K B osztályvezetője, tag ja i : 

Andrzej Waczilewski és Ma. 
ria Kulesa, a K B munka-

társai — tegnap Csongrád 

megyébe lá togattak Horváth 
Béla. az M S Z M P K B mun-

katársa kíséretében, ahol a 

megyei pár tszékházban Sze-

geden dr. Koncz János, a 

megyei pár tb izot tság t i t k á ra 

tá jékoztat ta őket megyénk 

gazdasági , t á rsada lm i , kul-

turá l is és t udományos életé-

ről, v a l am i n t a p á r t és a 

sajtó kapcsolatáró l , i l letve 

a pá r t i r ány í t ás érvényesülé-

sének módszereirő l . A ta-

nácskozáson részt vett dr. 
Székely Sándor, a szegedi 

városi pár tb izo t tság t i tká-

ra is. 

Ezt követően a L E M P K B 

kü ldö t te i a televíz ió szegedi 

körzeti s t úd i ó j á t keresték 

fel. m a j d a dé lu t án i órák-

bart a szegedi Sa j t óh á zban 

fo lytat tak megbeszélést a 

megyénkben meg je lenő na-

p i lapok , fo lyóiratok vezetői-

vel, később, az esti ó r ákban 

pedig visszautaztak Buda-

pestre. 

* 
A megyei pár tb izot tság 

megh ívására tegnap, kedden 

megyénkbe érkezett Klemens 
Kwiatkowski, a Lengyel 

Egyesült M u n k á s p á r t lódzi 

bizottsága regionál is pártis-

ko l á j á n ak igazgató ja is, ak i 

e lőbb dr. Kanyó Ferenccel, 
az M S Z M P megyei bizottsá-

ga Ok ta t ás i Igazgatósága 

vezetőjével fo lytatot t meg-

beszélést. A lengyel vendég 

ezt követően a DÉLÉP-et 

kereste fel, ahol dr. Kövér 
Béla személyzet i és szo-

ciál is igazgató tá jékoztat ta 

a vá l l a l a t m u n k á j á r ó l , m a j d 

bemuta t t a nek i a Szegedi 

Nemzet i S z í nh á z felú j í tásá-

nak munk á i t , ahol K . Kwia t-

kowsk i ta lá lkozott , i l letve 

elbeszélgetett az itt do lgozó 

lengyel ép í tő ipar i munká-

sokkal . A lódz i pár t i sko ia 

igazgató ja a dé l u t án folya-

m á n a szegedi József At t i l a 

Tudományegye tem Marxiz-

m u s — L e n i n i z m u s Intézetébe 

látogatott , i l letve tájékozó-

dott az ott fo lyó munk á r ó l . 

Döntés, végrehajtás, felelősség 
ö t pár tcsoportban dolgoz-

va. 45 főny i tagság a lko t j a 

a Szeged I. megyei posta-
hivatal alapszervezetét, 
ame lynek működés i terüle-

te és osztá lyokra tagozódó 

szervezetében eléggé kiter-

jedt és sokrétű, 450 dolgozó-

val az á l l ományban . A z ide-

tartozó osztályok többsége 

a szolgáltatások révén köz-

vetlen kapcso la tban á l l a la-

kosággal , m u n k á j u k megíté-

lése nem lehet közömbös 

sem a h iva ta l i , sem a poli-

t ikai vezetésnek. Sem a tár-

sada lm i szerveknek. Lénye-

gében ennek bemuta t ása és 

a párté let fej lődésével ösz-

szel'üggő eredmények tükrö-

ződtek abban a beszámoló-

ban , amelyet az alapszerve-

zet vezetősége terjesztett a 

taggyűlés elé, mér legre té-

ve az e lmú l t öt esztendőben 

végzett m u n k á t . Szűcs Jenő-
nek, a vezetőség t ag j ának 

megny i tó szavai u t á n Regdon 
József né t i tkár adott teljes-

nek m o n d h a t ó á t tek intést az 

i n tézményben fo lyó gazda-

sági, gazdaságszervező és 

po l i t ika i m u n k á r ó l , amely-

ből egyik erősségét, a párt-

építést eme l j ük ki, össze-

függésben két KlSZ-szerve-

zet tevékenységével, a fia-

talok magatar tásáva l . 

Pártfórum 

A jogászi etikáról 
A szocialista törvényes-

ségnek fontos segítője a jo-

gászi munka . Elengedhetet-

len követe lmény , hogy ha-

z á nkban m i nden jogasz ma-

gatartása, a törvényes elő-

írásokon túl. p é l damu ta t ó 

legyen, tevékenységük se-

gítse elő a társada lom fej-

lődését. E gondolatok is ki-

fejeződnek a jogászok most 
formálódó etikai kódexében, 
amellyel behatóan foglalkoz-
tak a Magyar Jogász Szövet-
ség választmányának kedden 
tartott ülésén, A tanácsko-

záson el fogadták * szövet-

ség ú j — a jövőre esedékes 

kü ldöt tközgyűlés elé terjesz-

tendő — a lapszabá lyának 

tervezetét, amelyben m á r ki-

fejeződnek a jogászokkal 

szembeni fokozott et ika i kö-

vetelmények. Ennek érvé-
nyesítése érdekében az alap-
szabály-tervezetben rögzí-
tették, hogy a szövetségnek 
az a választott bizottsága, 
ame ly eddig csak fegyelmi 
kérdésekben volt illetékes, a 
későbbiekben a jogászi eti-
ká t sértő esetekben is eljár-
hat ma j d . 

A vá l asz tmány i ülésen dr. 
Nagy László, az M J S Z főtit-
ká ra előterjesztése a lap ián 
megtárgya l t ák , m a i d elfo-
gad ták a beszámolót a szö-
vetség idei munká j á r ó l . 

Döntöt tek arról , hogy a 

szövetség sorov következő 

küldöttközgyűlését 1985 ok-

tóberében tartják, s ehhez 

kapcsolódóan országos mun-

kaértekezletet h í v nek össze. 

A KISZ-alapszervezetekről 

szólva az a megá l l ap í t ás 

hangzot t el, hogy működé-

sükben ez u tóbb i időben 

egészségtelen r iva l i zá l ás ta-

pasztalható. Hogy ez m i b en 

ny i l v á nu l meg, a r ra nem 

kap t unk választ a beszámo-

lóból , arra azonban igen, 

hogy legtöbb p rob l éma a 

KISZ-alapszervezetek szer-

vezettségében, po l i t ika i ne-

velő tevékenységükben le-

ledzik, másrészt a f ia ta lok 

sorában az u tóbb i időben 

tapaszta lható a mozga lm i 

élet i r án t i közömbösség. 

Ugyanakkor azt is éreztette 

a beszámoló, , hogy a párt-

alapszervezet vezetősége so-

kat törőd ik ve lük , szinte 

pá tyo lga t ja két KlSZ-szer-

vezetét. Tisztségviselőit be-

számol ta t ja , részt vesznek 

egymás ülésein, egy tapasz-

talt propagand is ta személyé-

ben úgynevezett összekötő 

is dolgozik a kiszesek kö-

zött. A K I S Z vezetőségeinek 

igyekeztek segítséget adn i 

munkamóds ze r ük , st í lusuk 

k i a l ak í t ásában . Ho l v a n há t 

a p r ob l éma? A magya r á z a t 

megintcsak az érdektelenség, 

ame ly megny i l v á nu l a 

marx i s ta—len in i s ta vi lág-

nézet n e m kel lő elsaját í tá-

sában, e po l i t ika i v i takörö-

kön va ló részvételben és 

ak t iv i t ásban . 

A más i k o lda lon viszont 

ott v an a párta lapszervezet 

nagyon is valós erőssége, 

am i ko r sorai gyarap í t ásáró l 

t eszé lünk . A z n em hangzot t 

el, hogy a pár tép í tésben 

számszerűen h á ny esetben 

vo l t egyik a j á n l ó a K I S Z 

alapszervezet, de feltételez-

zük, hogy ak t í van betöl tötte 

ezt a szerepét. Erre enged-

nek' következtetn i a számok . 

Ebben a pártalapszervezet-

ben az e lmú l t ö t év a lat t 17 

fővel gyarapodot t a tagság 

létszáma, ame lybő l 14-en a 

30 év a lat t i korosztá lyhoz 

tartoznak. Igaz, pár tép í tés . 

ben az alapszervezet joggal 

számí tot t a szakszervezetre, 

a szocialista br igádokra , s 

n em utolsó sorban a párt-

csoportokra, amelyek itt k ü . 

lönösen eredményesen dol-

goznak, lévén, hogy az ö t 

főnyi vezetőség egy-egy tag-

ja va l ame ly ik pártcsoport-

hoz is tartozik. 

A beszámo lóban mindvé-

gig benne van a vezetőség 

önkont ro l l j a , am i ko r az he-

lyénvaló . Erős k r i t i k áva l il-

lette az ü zem i , itt je l legénél 

fogva h iva ta l i vagy munka-

helyi négyszög fo rmá l i s mű-

ködését amia t t , hogy túlzot-

tan érvényesül az egysze-

mé ly i . döntés, ugyanakko r 

hangsúlyos a közös, a kol-

lekt ív felelősségvál la lás a 

végreha j t ásban . 

A z alapszervezet ö t év i 

m u n k á j á t a szegedi postás 

párt-végrehaj tóbizot tság mi-

nősítette. Ezt Mára Péter, 

a pár tb izot tság t i tkára is-

mertette, m a j d fe lszóla lások 

következtek. Húszan kértek 

szót. Jórészt a KISZ-alap-

szervezetek m u n k á j á r ó l 

mond t ak vé leményt . Megcá-

fo la t lanu l az is e lhangzott , 

hogy a Szeged I. megyei 

pos tah iva ta lban dolgozók 

n em mernek mosolyogni . 

Hogy e ki je lentésre m i l yen 

háttér , k ö r ü l m é n y adott 

okot, érdemes lenne felleb-

ben tem róla a fáty lat . A 

párta lapszervezet dolga ez 

sok m i n d e n más mel let t , 

am i ezen a taggyűlésen 

p rob l émakén t felvetődött . 

A taggyűlés — ame ly má-

sodik részében megválasz-

totta a soros vezetőségvá-

lasztó tanácskozás tisztségvi-

selőit — el fogadta a beszá-

moló t , a j övőre nézve ho-

zott ha tározat i javaslatot , a 

v i ta összefoglalását a d ó vá-

laszt, a párt-végrehajtóbi-

zottság minős í tését egy 

pontban v i ta t ta és megoszt-

va dön tö t t mel lette, i l letve 

ellene. A m o n d a n i v a l ó és 

az olykor parázs hangu l a t 

m i ndvég i g érdemi m u n k á r a 

val lott . 

K Y T . 


